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Doina DELEANU: 

Oana Borş: Sunteţi chiar după o premieră, rolul Maggie din Dansează 
fetele . . .  Mundy! de Brian Friel, În regia Adei Lupu. Mi se pare normal să vă Întreb 
acum ce Înseamnă acest rol pentru dumneavoastră? 

Doina Deleanu: În primul rând ,  mă bucură foarte tare că am jucat d in  nou 
într-un spectacol semnat de Ada Lupu . . .  

0. 8. :  Este a doua oară . . .  
D.D.: Da, este a doua oară. Pr ima dată a fost Cântecul lebedei de Cehov. Mi 

se pare că a fost chiar spectacolu l  de l icenţă al Ade i .  Am fost atunci ,  foarte, foarte 
încântată. Am şi spus că mi se pare una d intre regizoarele t inere extraordinar de 
bune. Şi Ada chiar era foarte tânără, căci a terminat facu ltatea la o vârstă foarte 
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fragedă. Ce mi-a plăcut foarte tare era maturitatea ei şi faptul că nu lăsa n imic să 
treacă la întâmplare. N ic i  o secundă nu se baza doar pe ce ştiau actori i .  Aşa că 
am fost încântată când a venit să monteze a doua oară. Să revenim la rol .  Cit ind 
piesa asta, mi  s-a părut Maggie un personaj de nici un fel ,  fără personal itate, pe 
care nu şti i de unde să-I apuci .  După aceea, descoperind şi văzând ce vrea Ada 
să facă, chiar mi-a plăcut . . .  

0.8. :  Şi cum aţi descrie personajul care a luat naştere? 
D.D. : Maggie este o persoană care vrea să râdă, vrea să trăiască şi să 

iubească, să treacă peste necaz zâmbind şi care îi vrea şi pe cei d in jur  fericiţ i .  
0.8. :  Vorbind despre Ada Lupu, aţi anticipat o Întrebare pe care vroiam să o 

pun. Ce "/ufiţi" de la fiecare regizor? 
D.D. : Im i  place să se lucreze cu mine,  nu m-a tentat niciodată să fac regie, 

dar îmi place ca regizorul să desc�pere în mine valenţe la care eu nu m-am gândit. 
Şi zic eu că sunt o "cocă" bună. Imi place să fiu modelată şi  chiar mă las. Nu zic 
de la început că nu e bună ideea, merg pe mâna lu i ,  vreau să văd , mă duc cu el . . .  

0.8. :  S-a Întâmplat să jucaţi Într-un spectacol În care să nu credeţi În ideea 
regizorului? 

D.D. : Nu ,  n iciodată nu mi s-a întâmplat ca de la început să nu cred. M i  s-a 
întâmplat ,  o singură dată, ca pe parcursul spectacolu lu i  să real izez că regizorul nu 
ştie ,  nu poate şi că nu are n ici o idee. 

0.8.:  Şi ce aţi făcut? 
D.D. : Atunci am reacţionat urât . . .  Am reacţionat atât de urât, că mi-a fost 

ruşine de mine. Nu mă aşteptam să pot spune lucru ri atât de grele unui  om. 
0.8. :  Qar nu mă refer numai la reacţii, ci la rolul pe care trebuia să-I jucaţi. 
D.D. : I n  astfel de cazuri ,  încerci să te salvezi , dar mie asta nu-mi place. Ce 

înseamnă să te salvezi ,  să scoţi din sertăraşe lucruri pe care le-ai mai făcut, să-ţi 
imaginezi tu ce-ar vrea regizoru l .  Dar spectacolul nu era un one-man-show, era un 
spectacol cu mai  multe personaje ş i ,  dacă fiecare actor încearcă să se salveze, nu 
mai iese n imic. Personajele într-un spectacol trebuie să fie ca piesele unui puzzle, 
împreună trebuie să devină un tablou. La acel spectacol ,  fiecare mergea pe altă 
l in ie ,  şi atunci s-a intrat într-o stare de d isperare şi de panică, şi îmi pare rău ,  dar 
totul s-a răsfrânt asupra regizoru lu i  . . .  

0.8.:  Şi asupra spectacolului, evident. 
D.D.: Spectacolu l  nu s-a mai jucat. 
0.8.:  Spune-ţi-mi câteva nume de regizori care v-au marcat cariera. 
D.D. : Să o iau de la început. A existat un om la Bacău,  numit Ion Dinu 

Desteln ica. Era actor, nu şt iu dacă a făcut, pe urmă, regia. Dar, un extraord inar de 
bun "făcător" de actori , de pregătit copii pentru facu ltatea de teatru . Sunt foarte 
mulţ i actori în ţară şi în străinătate care au trecut prin mâna lu i .  După aceea, la 
Teatru l d in Bacău am lucrat cu Valeriu Moisescu.  Foarte puţin ,  d in păcate, pentru 
mine, căci am intrat într-o reluare. Aic i ,  la laşi ,  am lucrat cu toţi regizori i şi m-am 
s imţit foarte bine. Am lucrat cu I rina Popescu Boieriu ,  dar un pas important în 
cariera mea a însemnat Ion Sapdaru. Ştie foarte bine să construiască rolur i .  De la 
e l ,  recunosc, am învăţat cum să-ţi creionezi personajele,  unde să te duci ,  să merg i 
chiar într-o d i recţie opusă a ceea ce scrie. Dar omul care m-a marcat a fost 
Alexander Hausvater. 

0.8.:  De ce? 
D.D. : Mi-a arătat că pe scenă poţi să-ţi dai drumul ,  să treci dincolo de t ine, 

de prejudecăţi le ş i  de obstacolele pe care n i  le punem chiar noi în viaţă şi să scoţi 



tot ceea ce este frumos în t ine. De la pr imul rol cu Alexander Hausvater am 
început să fac altfel de teatru. A fost extraordinar pentru cariera mea. Singuru l  
lucru rău este că devi i  ma i  pretenţios cu cei lalţi . După ce am lucrat cu Hausvater, 
mi s-a întâmplat să nu mai suport un reg izor care nu are o idee, să vreau ca 
regizoru l ,  în clipa când vine, să ştie întreg spectacolu l ,  la repetiţi i să vadă deja 
cum e muzica, cum e lumina, cum e tot, să ştie imaginea finală şi să ştie şi unde 
te va duce pe t ine. Să fie un adevărat Pygmal ion. 

0.8.:  Dar relaţia dumneavoastră intimă cu personajul care este ? Îl atrageţi 
spre dumneavoastră sau vă duceţi spre el? 

0.0. : Sinceră să fiu , m i-e frică de fiecare dată . Mi-e teamă de fiecare rol pe 
care îl primesc ş i ,  în acelaşi t imp, îl iau ca pe o provocare. Totdeauna aştept să 
văd ce se vrea de la piesă, după care constru iesc cărăm idă cu cărămidă. Fiecare 
actor încearcă să nu fie acelaşi ,  să creeze o altă viaţă, un alt personaj . Nu ştiu 
dacă reuşesc, cred că este imposibi l  să nu-ţi pui şi amprenta propriei personal ităţi , 
a celei civi le să-i spunem. E i ,  amprenta asta vreau eu să fie cât mai estompată. 
Eu sunt un actor care are nevoie de regizor. Aşa că totul  depinde foarte tare de e l .  
Nu cred că este inventată degeaba meseria de regizor. Omul acela vede din 
exterior. Tu poţi să te simţi b ine şi să nu f ie b ine,  şi poţi să te simţi rău şi să f ie bine. 

0. 8. :  De ce gen de personaj vă simţiţi atrasă? 
0.0.:  Nu cred că sunt atrasă de vreun gen anume. Nu aş fi crezut, de 

exemplu, că am să fac Ranevskaia. (Livada de vişini de Cehov, regia Alexander 
Hausvater - n.n.). Pentru că imaginea mea era cu totul şi cu totul alta. Iar imaginea 
lu i  Hausvater despre personaj nu corespundea în nici un fel cu a mea. Pentru mine 
Ranevskaia era o femeie extraordinară,  frumoasă, femeie în toată puterea 
cuvântu lu i .  Iar eu nu mă văd aşa. Nu mi-am închipuit niciodată că voi fi d istribu ită. 
De aceea, cred că lupta a fost mare. N iciodată nu am plâns cât am plâns pentru 
Ranevskaia. Oricum, în general ,  mă abţin, nu plâng la teatru. Dar Alexander mi-a 
arătat că Ranevskaia poate să fie orice femeie. Orice femeie care are frumuseţe 
interioară şi care este lăsată să şi-o arate. Orice femeie poate iubi tot ce este în 
jurul e i .  Da . . .  cred că îmi p lac roluri le umane, adevărate şi îmi place să fac şi 
compoziţie. Şi cred că mai îmi plac roluri le  în care nu mă aştept să fiu d istribu ită. 

0.8. :  Provocarea este mult mai mare, atunci. 
0.0. : �upta este mult mai mare. Nu intri într-un şablon . 
0.8. :  In această stagiune ce roluri aţi jucat? 
0.0. : Am jucat luditha de Howard Barker, pe u rmă am intrat într-un spectacol 

foarte frumos, zic eu ,  al l rinei Popescu Boier iu,  Poarta miresmei, un spectacol 
făcut după Povestiri orientale de Marguerite Yourcenar. Aici joc mai multe rolur i .  
Este iar foarte interesant pentru un actor să joace într-un spectacol mai  multe 
personaje total d iferite şi să treci dintr-unu l  în altu l în două-trei minute. Pe urmă 
am jucat Popova, în Ursul de Cehov, în reg ia Ion Sapdaru, iar acum,  Maggie. 

0.8. :  Şi mai departe? 
0:0.:  Alexander Hausvater va monta Salomeea. Nu ştiu încă în ce rol o să 

f iu distribuită, dar de-abia aştept. _ 0.8. :  Orice meserie are ceva dificil. In ce constă dificultatea profesiei 
dumneavoastră? 

0.0.:  Cred că renunţ la foarte multe. E greu să faci teatru cu adevărat şi să 
ai famil ie. 

0.8. :  Şi ce Înseamnă "să faci teatru cu adevărat"? 



D.D.: Să ai posibi l itate să lucrezi mult, să stai mu lt pe scenă, să stai mult în 
teatru , să te ocupi foarte tare de personaju l  tău .  În perioadE!_ în care repeţi la ceva, 
să nu te preocupe decât să cauţi lumea acelu i  personaj .  Im i  înch ipui că aşa se 
întâmplă când se face un f i lm la Hollywood. Alexander, de exemplu, când am 
început repetiţi i le la Livada: . .  mi-a spus: "Gata, de astăzi te muţi la hote l .  Nu mai 
ai fami l ie ,  nu mai ai n imic. lţ i ie i bonă la copi i . "  Complicat să-ţi iei bonă la noi .  Tot 
trebuie să te duci la Al imentara să faci cumpărături . Şi dacă fami l ia nu te înţelege, 
atunci conflictul este mare. 

0.8. :  Până acum, am vorbit despre perioada de construcţie a unui rol. Care 
ar fi diferenţa Între acest timp şi cel de după, atunci când rolul s-a născut şi Îl jucaţi 
În faţa publicului? 

D.D.: Cred că această construcţie nu se termină o dată cu premiera. Rolul 
creşte, îl poţi descoperi chiar după mai multe spectacole. l ţ i  apare ca o 
străfulgerare un anumit lucru pe care nu l-ai înţeles înainte. Repetiţi i le ,  în ult im i i  
an i ,  durează foarte puţin. O lună ,  cel mult două. Nu a i  destu l t imp să naşti un 
personaj . Aşa că el se îmbogăţeşte pe parcurs." Asta nu înseamnă că strici 
spectacolu l .  Dar eroul tău devine mult mai bogat. Im i  plac premierele pentru că 
sunt entuziaste, dar îmi plac spectacolele, cele de după premieră ,  pentru că atunci 
constru ieşti mai mult .  Eşti mult mai atent. La premieră, eşti la un final de repetiţi i .  
După premieră ,  lucruri le s-au aşezat, într-un fel ,  ş i  încep să  dospească. 

0.8.:  Aţi ajuns vreodată să vă plictisiţi de vreun personaj. 
D.D. : Nu,  niciodată. 
0.8. :  Dar să vă fie dor? 
D.D. : Da, asta da. Când eram la Bacău ,  am jucat în Intrigă şi iubire. Eu am 

jucat în 1 50 de spectacole, înaintea mea se mai jucaseră alte 1 50 de spectacole. 
N iciodată nu m-am pl ictisit. Ch iar jucând în turnee, de exemplu,  22 de zi le,  44 de 
spectacole! La un moment dat, nu mai ştiai unde era actul l ,  actul l i ,  nu mai conta 
asta . . .  Dar nu m-am pl ictisit. Dor mi-a mai fost de spectacole care au dispărut prea 
repede, care s-au pierdut pe drum.  

0. 8. :  Ce vă bucură cel mai mult atunci când jucaţi teatru? 
D.D. : Bucuria oame11i lor. Mie îmi place meseria asta. Dacă ar fi să o iau de la 

capăt, aş face-o d in  nou. Im i  place să f iu pe scenă, iubesc scena, vreau să f iu pe 
scenă, mă simt bine când lucrez mult .  In viaţa personală - eşti tu .  Pe scenă, 
găseşti în t ine altceva, devi i  altcineva. 

0.8. :  Sunteţi şi profesoară . . .  
D.D. : De câtiva ani ,  la Liceul de Artă, s-a înfiintat o sectie de teatru. Nu m-a 

tentat niciodată să fac regie dar, încetul cu încetul ,  
'
mi-a plăcut să-i învăţ pe alţi i .  

Nu este ca  la facultate. Cei care sunt la l iceu poate ar dori să  devină actor i ,  dar nu 
vor deveni toţ i .  Sunt 32 într-o clasă. Ce constitu ie, însă, un câştig pentru generaţi i le 
care pot face teatru încă d in  l iceu este această disponibi l itate pe care o pot 
descoperi . Până acum,  consideram că şcoala este un loc destul de rigid, iar 
personal itatea ţi-o formai după. Făcând teatru , eu îi învăţ pe copi i  ăştia să se 
deschidă, să-şi dea drumul ,  să nu le fie ruşine de felu l  cum sunt. Să fie ei înşiş i .  
Iar disponib i l izarea asta interioară este foarte importantă pentru un tânăr. 

0.8. :  Şi Qe le-aţi spune celor care ajung să facă teatru? 
D.D. : Să se gândească bine. Să se gândească foarte bine că vor avea de 

renunţat la multe, dacă vor cu adevărat să facă teatru . 


